

TERRORISM AND RELIGIONS // *TERRORISME ET RELIGIONS*

Emanuela DEL RE

University of Rome "La Sapienza"

ecdelre@mclink.it

The Martyrdom as Suicide Attack /*Le martyre comme attaque violent de type suicidaire.*

PACE, Enzo (University of Padua, Italy)

vincenzo.pace@unipd.it

The paper deals with two types of martyrdom: a passive and an active one. The former occurs when an individual is compelled to immolate his life for defending the ideal which he adheres to, because he doesn't accept to repudiate his faith or the group's solidarity. The latter – active martyrdom – is a suicide attack targeting the self-destruction against a perceived enemy. In the former the violence is suffered, in the latter is used to kill himself and the *our* enemy. This second type of martyrdom has attracted much more attention in the social sciences because of the dramatic diffusion in the contemporary society. The martyrdom as suicide attack has become a modern method to make war in a context of war. And, in many cases, it covers both the religious and political aspect of the modern conflicts.

La communication aborde la différence entre le martyre passif et actif. Le premier en tant que un choix individuel de sacrifier sa propre vie pour une cause ou un idéal supérieur : on se refuse de renier sa foi ou la solidarité du groupe dont il fait partie. Le deuxième prend forme d'une attaque violente de type suicidaire qui produit l'autodestruction et au même temps la destruction des ennemis. Dans le premier cas la violence est subie, dans le second on recourt à la violence pour se tuer et tuer l'ennemi. C'est sur ce type de suicide que les sciences sociales s'interrogent pour comprendre les formes de martyres dans la société contemporaine. Le martyre suicidaire est devenu une méthode pour conduire la guerre dans une situation de guerre. Et, dans plusieurs cas, une action qui se réclame au même temps à des symboles religieux et à la rhétorique politique pour gérer les conflits.

Recent Hindu-Christian Conflict in India: A Critique / *Analyse critique du récent conflit hindou-chrétien en Inde*

RAJ, Selva J. (Albion College, MI, USA)

Sraj@albion.edu

Unlike Hindu-Muslim relations in India that has had a long history of inter-religious tension, conflict, and violence, Hindu-Christian relations have relatively been cordial and conflict-free. However, the past decade has witnessed a general increase in Hindu-Christian conflict leading some to speculate a genetic link between the rise of Bharatiya Janata Party (BJP), a Hindu nationalist party, to political power and the recent incidents of Hindu-Christian conflict in the sub-continent. This paper critically examines the text and sub-text of recent incidents of Hindu-Christian conflict.

Contrairement aux relations hindo-musulmanes en Inde qui sont marquées par une longue histoire de tension, violence et conflit inter-religieux, les relations hindo-chrétiennes sont restées relativement cordiales et sans conflit. Néanmoins, les dix dernières années ont vu une recrudescence générale de conflit hindo-chrétien donnant lieu aux spéculations d'un lien génétique existant entre l'arrivée au pouvoir du Parti Bharatiya Janata, Parti nationaliste hindou et les récents incidents de conflit hindo-chrétien dans le sous continent. Ce projet examine de manière critique le texte et sous-texte de ces récents incidents.

Religious Terrorists' profiling. Strategies and counter-strategies in EU and USA, between migrations, prevention and data storing. *Profile du terroriste religieux. Stratégies et contre-stratégies dans les Etats-Unis e l'UE, entre migrations, prévention et conservation des données.*

DEL RE, Emanuela C. (University of Rome «La Sapienza», Italy)

ecdelre@mclink.it

The issue of religious terrorists' profiling has become crucial both in EU and USA counter-strategies, with a focus on data gathering and storing, especially as regards people's movement. USA anti-terrorism philosophy is nowadays based on preventive activities, especially since the country has realized that religious terrorists can be *homegrown*, rising questions about the effectiveness and failures of the social system. The issue of profiling as theorized by the USA, is seen as controversial in the EU, given, on one hand, the need for the protection of privacy and freedom of movement, and on the other the lack of coherent anti-terrorism policy and strategy at EU level. The *Annual Policy Strategy* presented by the European Commission at the beginning of 2007, includes "freedom" amongst the principles on which it is based, together with "prosperity, solidarity and security", but it seems that especially when elaborating policies about migrations, and about the creation of the *Area of Freedom, Security and Justice* (AFSJ) within the EU, security becomes prominent, with freedom as subordinated to it. The nexus between migration fluxes and terrorism is weak, especially if it becomes rethorical. The need for the elaboration of a sound methodology in religious terrorists' profiling is strong. In this paper, the A., who has carried out long field researches on this issue, proposes alternative policies and methods.

La question de l'élaboration des profils de terroristes religieux est devenue crucial dans l'UE et dans l'Etats-Unis en ce qui concerne les stratégies de lutte au terrorisme, surtout en relation aux mouvements migratoires. La philosophie de la lutte au terrorisme des Etats-Unis est fondée sur la prévention, suivant à la constatation que le terrorisme religieux peut être d'origine interne et, pourtant, questionnant les capacités et les faillites du système sociale. Le thème du « profiling » théorisé par les Etats-Unis, n'est pas accepté par l'UE sans critiques, d'un côté parce que l'Europe est plus sensible aux problèmes de la protection de la vie privée et de la liberté de mouvement et, de l'autre, parce que ses politiques et les stratégies de lutte contre le terrorisme manquent de cohérence. Le document présenté par la Commission Européenne au début du 2007(Annual Policy Strategy) considère d'abord la liberté comme une des ses principes basilaires, comme la prospérité, la solidarité et la sécurité, mais dans l'élaboration des politiques migratoires et dans la création de l'AFSJ européenne (Area of Freedom, Security and Justice) la sécurité deviens prioritaire par rapport a la liberté. La liaison en entre les mouvements migratoires et le terrorisme est faible, surtout quand il devient réthorique. Il y a grand besoin d'élaborer une méthodologie fiable pour le « profiling » dans la matière du terrorisme religieux. L'A., expert de la matière, propose politiques et méthodologies alternatifs.

Causes of religious terrorism: Deculturalization, secularization and relative deprivation /

Causes du terrorisme religieux: Déculturation, sécularisation et déprivation relative

REDDIG, Melanie (Heinrich-Heine Universität, Dusseldorf, Germany)

reddig@phil-fak.uni-duesseldorf.de

When religion legitimizes terrorism this is generally preceded by social change. Olivier Roy (2004) convincingly points out that fundamentalism is a result of a loss of cultural roots and secularization. This kind of fundamentalism is the ideological basis for legitimizing terrorism in the name of religion. However Roy also stresses that this social change can also lead to a liberalization of religion. Hence the question remains: Under which additional conditions does secularization and the loss of culture cause fundamentalism and terrorism? Relative deprivation is a crucial factor. If the social change which causes secularization and the loss of cultural roots at the same time causes relative deprivation, religion can become an interpretative frame for disappointment and frustration experienced. Religion, separated from its traditional cultural background and the public sphere, is open for new interpretations and can function as an ideology to explain and to combat the assumed causes of relative deprivation. If secularization, deculturalization and relative deprivation coincide than an explosive situation arises in which religion can legitimize terrorism. Such a situation can be caused by migration. This therefore explains why persons involved in terrorism often are migrants.

La légitimation du terrorisme par la religion est la plupart du temps précédée d'un changement social. Olivier Roy (2004) explique de façon convaincante que le fondamentalisme n'est généré tout d'abord que par la perte des racines culturelles et par la sécularisation. Ce type de fondamentalisme est la base idéologique de la légitimation du terrorisme au nom de la religion. Toutefois, Roy met également l'accent sur le fait qu'un tel changement social peut aussi se traduire par une libéralisation de la religion. C'est la raison pour laquelle une question reste en suspens: quelles sont les conditions supplémentaires par lesquelles le déracinement culturel et la sécularisation mènent au fondamentalisme et au terrorisme? La déprivation relative revêt une importance particulière. Si le changement social responsable du déracinement culturel et de la sécularisation se traduit en même à une déprivation relative, la religion peut servir de cadre d'interprétation pour la déception et la frustration subies. La religion qui s'est détachée de son fondement culturel traditionnel et qui ne joue plus aucun rôle dans la sphère publique est ouverte à des nouvelles interprétations et peut faire fonction d'idéologie pour traiter et combattre les prétendues causes et de la déprivation. Si la sécularisation, la déculturation et la déprivation relative apparaissent en même temps, on se trouve devant une situation explosive dans laquelle la religion peut légitimer le terrorisme. Une telle situation provient souvent de la migration. Ceci peut également expliquer pourquoi les personnes investies dans le terrorisme sont souvent des migrants.

Attitudes of school-age non- Muslim- Australians towards Muslims and Islam // Attitudes d'écoliers non-musulmans australiens envers l'Islam et les musulmans

ATA, Abe W. (Australian Catholic University, Melbourne)

Abe.ata@acu.edu.au

The Muslim community, though still small, is one of the fastest growing religious communities in Australia but so far, is little studied by researchers. A sharper interest in the media and government press releases into stereotyping of Muslim communities has come into focus during the last decade. The media image of the Muslim communities as a threat to the mainstream civic Australian life may have worked its way to a certain degree into the consciousness of Muslim and non-Muslim students alike. This study measures the attitudes of non-Muslim school age Australians towards Muslims and Islam. It explores the link between the media and political forces and attitude formation, and the

extent to which they overshadow common values and issues of concern in religious communities. It makes curriculum recommendations and explores, amongst many other things, predictors that will bring about tolerant attitudes to Muslims. Over 2300 completed questionnaires were obtained from Year 11 students at 42 Catholic, Independent and State schools throughout Australia except WA

Cette étude évalue l'attitude des écoliers australiens non-musulmans envers l'Islam et les musulmans. On y explore le lien entre les médias, les forces politiques et l'émergence des comportements. Cette étude contient des recommandations pédagogiques et suggère, entre autres, des indicateurs créant des attitudes envers les musulmans. Plus de 2 300 questionnaires ont été complétés et recueillis auprès d'élèves du 11^{ème} année de 42 lycées catholiques australiens. Cet article démontre la fréquence des données et tire des conclusions initiales à partir des résultats de ce sondage.